
KAKVA DR@AVA,

Ne mo`e vi{e niko 
da upire prstom u Vojsku. 
Neka svako gleda u svoj resor,
ali neka pri tom ka`e {ta to 
kod nas nije uredu i neka 
doprinese da se problem re{i. 
Ve} sam ~uo opaske: 
Bi}e{ ministar vazalske vojske! 
Pa ako je dr`ava vazalska, 
i vojska }e biti takva. 
Kakva je dr`ava, takva joj je 
i Vojska, a kakvi su gra|ani, 
takva }e biti i dr`ava.

MINISTAR ODBRANE SCG ZORAN STANKOVI]
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U Kara|or|evu sam pitao zaposlene od ~ega ̀ ive ako nekoliko go-
dina nisu dobili platu. Saznao sam koji su im problemi, i poku{a}emo
da ih prevazi|emo. Svi znamo kako je Kara|or|evo nekad izgledalo. A
sada su na belom hlebu – ne znaju da li }e ih neko uzeti u zakup ili ne.
Vreme te~e, setva skoro prolazi i niko ne vodi ra~una o tome da od tih
prihoda mo`e da `ivi bar stotinu qudi. 

Administrativnu liniju sa Kosovom i Metohijom ~uvaju na{a deca.
Dr`ava tim qudima mora da obezbedi boqe uslove sme{taja i rada i
neophodnu za{titnu opremu. 

^etvrti segment koji `elim odmah da sagledam jesu vanredni doga-
|aji u Vojsci. Uzrok jednog broja samoubistava i ubistava jeste kori-
{}ewe opojnih sredstva. Naredio sam da se napravi plan i obavi te-
stirawe na opijate. Testira}e se svi vojnici na odslu`ewu vojnog roka,
svi studenti Vojne akademije, ali i mla|e stare{ine. Pa da vidimo ko-
liki je taj broj. To moramo da prese~emo. 

Moram da ka`em jo{ jednu stvar, pa svi|alo se to nekom ili ne.
Kada sam do{ao na mesto na~elnika VMA sa~ekao me neposredno pre
toga formiran Kabinet, pa sam morao neke qude da mewam. Ne znam
kome se sada `urilo da isto to uradi bez mog znawa. Moje je pravo da
biram qude u koje imam poverewe, ~lanove svog tima, jer ako ne delim
odgovornost ni sa kim, za{to bih delio vlast.

Moja je obaveza, bez obzira na ranije nesuglasice, da sara|ujem
sa predsednikom Borisom Tadi}em, i ja }u raditi na unapre|ewu te sa-
radwe. Wegovog savetnika za pitawa odbrane ukqu~i}u u sve aktivno-
sti Ministarstva. Uspostavi}u korektnu saradwu i sa predsednikom dr-
`avne zajednice Svetozarom Marovi}em i wegovim savetnicima. Ne
`elim da dajem nikakve negativne izjave o bilo kom od wih, niti da se
po bilo kom osnovu sporim sa wima. Ako }emo se sporiti, to }e biti
dok sastanak traje, a kada iza|emo u javnost, moramo biti jedinstveni.
Mislim da ne postoji problem za koji ne mo`emo da na|emo zajedni~ko
re{ewe. Isto se odnosi i na qude koji su oti{li, ili }e oti}i zbog
ovih ili onih razloga. Ja o wima ne `elim da ka`em nijednu ru`nu re~,
niti }u da omalova`avam ono {to su do sada uradili.

Pripadnici Vojske od novog ministra odbrane u ovom trenutku
o~ekuje veoma mnogo, posebno u poboq{awu `ivotnog standarda,
koji je posledwih godina pao na nedopustivo nizak nivo.
– Dvadeset ~etvrtog oktobra razgovarao sam sa ministrom finan-

sija Srbije Mla|anom Dinki}em i dogovoreno je da se, posle vi{e od
dve godine, zaposlenima u MO i VSCG pove}aju plate, u proseku, za oko
14,5 odsto. Plate qudi sa visokom i vi{om stru~nom spremom bi}e po-
ve}ane do 20 odsto, a oni sa ni`om dobi}e mawe. Nadle`ne slu`be
Ministarstva odbrane i Ministarstva finansija zajedno rade na tome
i pove}awe }e biti ispla}eno sa oktobarskom platom. Svestan sam ~i-
wenice da to pove}awe nije dovoqno, ali sam posle razgovora sa mi-
nistrom finansija uveren da je to samo prvi korak u poboq{awu stan-
darda pripadnika MO i VSCG.

D
TAKVA I VOJSKA

oktor Zoran Stankovi}, specijalista sudske medicine, ~esto je
pomiwano ime na novinskim stupcima. Mediji su ga u stopu prati-
li i izve{tavali o wegovom humanom radu tokom ratova na pro-
storu SFRJ. On je pedantno bele`io sve tragove zlo~ina. Nekad
je u toj misiji imao saveznike, ali je ~e{}e bio prepu{tan samom
sebi. Istovremeno, lekar je koji je dosegao do generalskih zvezdi-

ca, a nedavno je izabran za ministra odbrane SCG. Tokom proteklih go-
dina bilo je onih koji su ga cenili i voleli i onih koji su ga napadali,
ali mu niko nije mogao osporiti da je po{ten, odgovoran i hrabar, da
se istrajno borio protiv svih nezakonitih radwi u Vojsci, ali i dru-
{tvu. Svoje ime zalo`io je jo{ jednom u poku{aju da pomogne Vojsci, ~i-
ji je ugled u dru{tvu prili~no poquqan brojnim aferama.

Gospodine ministre, koji su bili Va{i razlozi da prihvatite mi-
nistarsko mesto i pored toga {to ste proletos smeweni sa du`no-
sti na~elnika VMA i penzionisani na li~ni zahtev?
– Postoje dva razloga. Prvi je moralna obaveza prema premijeru

Vojislavu Ko{tunici, koji me je pre dve godine, kao predsednik savezne
dr`ave, postavio na mesto na~elnika Vojnomedicinske akademije i
predlo`io za unapre|ewe u ~in generala. Znam da je bilo qudi koji su
se tome protivili, ali je on verovao u mene i verovatno je bio zadovo-
qan onim {to sam do tada postigao na profesionalnom planu. Istina
je da on u vreme moje smene sa du`nosti na~elnika VMA nije u~estvovao
u odbrani, ali ja od wega to nisam ni o~ekivao. Ne tra`im da me iko
brani. Mogu da prihvatim da je to bio politi~ki stav i dogovor, ili da
u tom trenutku ja nisam bio ~ovek za tu du`nost. Jedino {to je u toj situ-
aciji bilo ru`no jeste ~iwenica da mi niko na vreme nije rekao da }u
biti smewen. 

Drugi razlog je to {to mislim da mogu da pomognem da se, da tako
ka`em, povrati stari sjaj Vojske. U Vojsci jo{ uvek postoje kvalitetni i
iskusni qudi, na koje mogu da se oslonim u ostvarivawu tog ciqa. Ali
od velikog zna~aja }e mi biti i pomo} mnogih na{ih ratnih generala,
koji su penzionisani u naponu snage, a da niko sa wima nije razgovarao
o tome {ta treba sada uraditi. Razgovarao sam sa nekima od wih i
smatram da su wihova iskustva dragocena. Mogu da zamislim {ta bi sve
ti qudi koji su u~estvovali u proteklim ratnim sukobima, pogotovo to-
kom agresije Natoa, imali da ka`u, na primer, o Vojnoj doktrini i we-
nom usvajawu. Wihova iskustva treba sakupiti, obraditi i iskoristi-
ti. Poku{a}u da ih okupim kako bi izneli svoje dragocene ideje. Ne vi-
dim razloga za{to ne bi bilo tako. Ja po{tujem mladost, {kolovane
qude, ali cenim i iskustvo. Na`alost, izgleda da samo mi iskustvo ne
po{tujemo i da se uvek u~imo na gre{kama. 

Koji su va{i prioriteti u radu? 
– Te{ko je u ovom trenutku re}i {ta su prioriteti u mom radu, jer

je sve va`no. Svoj mandat po~eo sam posetama Vojnomedicinskom centru
Novi Beograd, Vojnoj ustanovi “Kara|or|evo” i jedinicama anga`ova-
nim na obezbe|ewu administrativne linije sa Kosmetom, jer smatram
da tu ima najvi{e problema. 

U novobeogradskom VMC-u sreo sam qude nezadovoqne stawem do
koga su dovedeni zbog navodne reforme kojom su ukinuta brojna radna me-
sta, a da istovremeno nisu obezbe|eni uslovi da sistem funkcioni{e.
Saznao sam da ne bi bilo dugih redova da se ne ~eka na uvo|ewe tele-
fonske linije za zakazivawe pregleda, a problem jo{ nije re{en. I sada
zamislite, maltretira se toliko qudi, umesto da se uvedu dva telefona
za zakazivawe poseta. Tu je problem u organizaciji. Druga stvar, redovi
ne bi bili toliki da su na Ceraku ili Be`anijskoj kosi ostale da rade
ambulante sa dva lekara i dve sestre. Ja sam svestan ~iwenice da mi ne
mo`emo previ{e da uradimo u ovom trenutku, ali tako malo mo`emo.

DVOSTRUKI AR[INI
– Ako neko misli da je u redu da o Vojsci ili wenim delo-

vima govori negativno, a da se nalazi na ~elnim funkcijama u
ovoj dr`avi, onda neka oprosti, moja reakcija bi}e veoma
o{tra. Zato mi moramo da vidimo koji su nam najva`niji pro-
blemi. Recimo, ako nema para, ne mo`e da se desi da ih za
neke strukture i ministarstva ima, a za na{e nema. Ne mo`e
da se sprovodi politika dvostrukih ar{ina.
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Da li je to znak da }e se Vojska ubudu}e redovnije finansirati,
iako se u javnosti najavqivalo daqe smawewe vojnog buxeta? 
– Nije ta~an podatak sa kojim se spekulisalo u javnosti da }e se

smawiti vojni buxet. Naprotiv, buxet }e se pove}ati u onom delu koji se
odnosi na opremawe Vojske, poboq{awe `ivotnog standarda wenih
pripadnika i re{avawe stambenih problema. 

Nisu zanemarive ni mogu}nosti koje imamo za ostvarivawe sop-
stvenih prihoda kojima bi se popuwavao vojni buxet. Ta sredstva su sa-
da planirana u iznosu od 1,3 milijarde dinara. Mislim da je to malo i
da bismo mogli da ostvarimo mnogo ve}e prihode. Dakle, vojni buxet
mo`e biti i mnogo ve}i, i to sada zavisi od nas. Ako vi{e zaradimo,
ima}emo vi{e para u buxetu nego {to smo imali do sada. Preostaje
nam da napravimo takve podzakonske akte kojima bismo stimulisali
rad na{ih vojnodohodovnih i drugih ustanova. Primera radi, ako neko
ko dolazi u zemqu ho}e da plati pratwu Kobri, koja je, s obzirom na
wihov kvalitet, veoma skupa, mi im to mo`emo omogu}iti. Zaradi}e svi
koji su anga`ovani na tom poslu, a deo prihoda oti}i }e u vojni buxet. 

Da li se u popuwavawu vojne kase ra~una i na sredstva od prodaje
i zakupa vojne imovine?
– Kako je dogovoreno u razgovoru sa ministrom Dinki}em, vojni

buxet }e se popuwavati i sredstvima ostvarenim prodajom ili izdava-
wem imovine koja nam nije neophodna za redovno funkcionisawe siste-
me odbrane. Me|utim, sama prodaja vojnih objekata ne zna~i ni{ta. Na
primer, ako za zgradu Vojnotehni~kog instituta u Beogradu mo`emo da
dobijemo samo pet miliona evra – ne}emo je prodati ukoliko godi{wim
izdavawem mo`e da donese zaradu od dva miliona evra. To }e biti na{
stalni izvor prihoda za funkcionisawe sistema odbrane. Na tome }e-
mo insistirati i nastojati da svi ti kapaciteti koje Vojska ima budu an-
ga`ovani i da ostvaruju dodatni prihod, koji dr`ava ne mo`e druga~ije
da nam obezbedi.

Zna~i li to da u Va{em mandatu imamo odlu~niju podr{ku repu-
bli~ke vlade da se re{e nagomilani problemi?
– Mislim da je svima u ovoj dr`avi stalo da imamo sna`nu, ozbiq-

nu, odgovornu i stabilnu vojsku, koja }e u datim trenucima odgovoriti
postavqenim zadacima. To misle svi, i oni na vlasti i oni iz opozici-
je. Ali nisam ube|en da se na tome dovoqno radi. Na sednici Skup{ti-
ne nisam ~uo nijedan predlog kojim bi se poboq{alo stawe u Vojsci.
Samo se ~uju dve “~arobne re~i” – reforme i smawewa. 

Nastavak reforme je, ipak, prioritetan zadatak Vojske, i to je
bio jedan od uslova koji Vam je postavqen prilikom izbora na me-
sto ministra odbrane. [ta je, po Va{oj oceni, krajwi ciq te re-
forme?
– Krajwi ciq te reforme jeste da VSCG bude u skladu sa potreba-

ma odbrane zemqe. Kako ona treba u ovom trenutku da izgleda, zavisi
od strategije dr`ave. Ako je dr`ava dala zadatak da je na{a budu}nost
da u|emo u evroatlantske integracije, onda }emo mi reformu Vojske
prilagoditi tim integracijama. To podrazumeva da ne treba izmi{qati

ni{ta posebno, ve} da prihvatimo standarde snaga u koje `elimo da
u|emo, kao i standarde u oblasti naoru`awa i vojne opreme. 

Kada se pomiwu reforme obi~no se ka`e da Vojska treba da bude
mawa i boqe opremqena. Prevedeno sa jezika politike, koliko je
to hiqada qudi? 
– Pitao sam kakva je projekcija Vojske i koje je weno brojno stawe,

ali niko nije znao da mi odgovori. ^uo sam da se pomiwu brojke od
25.000 do 30.000 qudi. Dobro, a za{to Slovenci koji imaju jedan i po
milion stanovnika pla}aju 8.500 profesionalnih vojnika, iako su u
Natou. Da li bi i mi trebalo da sledimo tu proporciju. Ako je nas osam
miliona, izbrojite koliko bi trebalo da bude vojnika. Ili, za{to bu-
garska armija ima 49.000 vojnika, a ima pribli`no isto stanovnika
kao mi. 

Ako se vazdu{ni prostor svake zemqe mora obezbe|ivati po me-
|unarodnim standardima, za{to mi sami ne bismo ~uvali na{e nebo
sopstvenim sredstvima i anga`ovawem qudi kojima je stalo do ove dr-
`ave, a ne da to za nas rade stranci, ma koliko oni bili dobronamer-
ni. Rekao sam generalima Qubi{i Joki}u, novom na~elniku General-
{taba, i Vladanu Marjanovi}u, komandantu Vazduhoplovnih snaga, da
naprave prora~un i, ako je ta~no da bi ta usluga mogla da nas ko{ta pe-
deset do {ezdeset miliona evra, onda treba sagledati koliko aviona
mo`emo da kupimo za te pare – i da ne zavisimo od drugog. 

Va{em izboru za ministra prethodilo je nekoliko nemilih doga-
|aja. Najpre afera oko nabavke vojne opreme, a zatim i nekoliko
samoubistava vojnika. Sve to zajedno, od top~iderskog slu~aja do
danas, ugro`ava ugled Vojske u javnosti. [ta }ete u~initi da se to
zaustavi?
– Naru{en ugled Vojske u dru{tvu mo`emo da popravimo jedino

uspe{nim izvr{avawem svih zadataka koji se pred nas postavqaju,
principijelnim odnosom i ve}im stepenom otvorenosti institucija
sistema odbrane prema javnosti. Vojska je imala aferu Top~ider, a
wenom stvarawu je sama doprinela time {to su nadle`ni qudi u tri
dana dali tri razli~ite izjave o toj tragediji. Posledica je nepovere-
we javnosti. Stoga danas, iako je sto qudi videlo da se vojnik ubio
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DOSTOJANSTVO
– Neki su mi predlagali da odmah ~im me izaberu za mi-

nistra odbrane odem u Brisel. A{ta }u ja tamo da radim? Mo-
ramo da imamo jasno diferenciran stav {ta je Vojska na dr-
`avnom nivou. Ne}u da po{to-poto u|emo u evroatlantske in-
tegracije, a da ne postoji nikakvo po{tovawe prema Vojsci. I
sa ovako malom dr`avom i sa ovako malo stanovnika u odnosu
na neke druge zemqe, mi moramo da imamo svoje dostojanstvo i
samopo{tovawe, jer samo na taj na~in mo`emo da se poka`emo
kao kvalitetni, odgovorni i kooperativni saradnici.



pred strojem, u javnosti postoji sumwa da je to bilo samoubistvo. Ne-
ko tu sumwu podgreva. 

Kad je re~ o aferi sa ”Miletom Dragi}em“, jo{ traje istraga i ja
ne `elim da se me{am u wu. Neki su bili uhap{eni, podignute su optu-
`nice, i neka to ide svojim tokom. Ne mogu da pri~am o ne~emu {to nije
zavr{eno. Onog trenutka kada to bude regulisano pred nadle`nim dr-
`avnim organom, neka svako odgovara za ono {to je uradio. S druge stra-
ne, moja je obaveza da Skup{tini dr`avne zajednice predam dokumenta-
ciju o tom slu~aju. To }u uraditi ukoliko ne {teti istra`nom postupku.
Me|utim, de{avalo se da upravo poslanici i funkcioneri u Skup{tini
zloupotrebqavaju neke podatke za svoju politi~ku promociju. Selektivno
ih plasiraju}i u javnost, samo stvaraju zabunu. Smatram da je neophodno
obezbediti za{titu tih podataka, da se ta~no zna ko ih je dobio, pa ako
se informacije pojave u javnosti, da se isto tako zna ko ih je dao.

Ne ka`em to bez razloga. Ju~e sam dr`ao prvi Kolegijum sa mini-
strom Davini}em. Bio je to protokolarni sastanak, primopredaja du-
`nosti, a odmah potom osvanuo je napis u novinama, u kome ima deli-
mi~no istine o tome {ta je bilo na tom kolegijumu, ali su date dve re~e-
nice koje mogu da se tuma~e i na ovaj, i na onaj na~in. Tu informaciju
nije mogao da da niko drugi sem nas desetoro koji smo bili na tom sa-
stanku. Tra`i}u da nadle`ne slu`be otkriju tog ~oveka, a onda }u na sva
zvona razglasiti koji qudi manipuli{u poluinformacijama, jer nemam
{ta da krijem. 

I pored toga, javnost rada ostaje Va{ osnovni princip?
– Svakako. Nisu novinari krivi.

Pripadnici Vojske, pogotovo oni koji su u KZB, moraju biti opre-
mqeni za{titnom balisti~kom opremom. Zna se da je po vojnim

standardima ispitana oprema ”Proizvodwe Mile Dragi}“, pre
svega {lem i borbeni balisti~ki prsluk, i da su uvedeni u naoru-
`awe. Da li }e se, kada se zavr{i istra`ni postupak, od Dragi}a
kupovati ti proizvode ili ne?
– Zakon je propisao za svaku kupovinu tendere. Na wih imaju pra-

vo da se jave doma}i i strani proizvo|a~i. To se odnosi na vojnu opre-
mu. Ako Mile Dragi} ima najboqu opremu i ako su wegove cene najpri-
hvatqivije, onda je normalno da je od wega kupimo. Ne vidim za{to ne
bi bilo tako. Ali ima tu i ne{to drugo. Nije sve u balisti~koj opremi.
Mi vojsku moramo da opremimo i modernim naoru`awem. Moramo da
vodimo ra~una kada se {ta kupuje i moramo da imamo plan opremawa.
A koli~inu balisti~ke opreme koja se pomiwe u ugovorima neko mora
da obrazlo`i.

Pod kapom Ministarstva odbrane je i {est preduze}a odbrambe-
ne industrije. U wima je dr`ava ve}inski vlasnik kapitala. To je
za te firme i dobro i lo{e, jer je Vojska slab kupac i plati{a
wihovih proizvoda, pa su preduze}a prisiqena da se bore za iz-
lazak na tr`i{te. Imate li viziju kako pomo}i tim velikim fir-
mama?
– Svi znaju da je namenska industrija ranijih godina donosila

ogromne prihode ovoj zemqi – oko dve milijarde dolara, i u`ivala ve-
liki ugled u svetu. Me|utim, ~iwenica je da su ta preduze}a zbog svih do-
ga|aja tokom proteklih godina izgubila kredibilitet i tr`i{te za pro-
daju opreme i naoru`awa, ali ne i wihovog kvaliteta. I danas, s obzi-
rom na pomiwane evroatlantskih integracija, mi treba da na|emo pro-
stor gde bismo mogli da se prikqu~imo i da utvrdimo {ta je to {to mo-
`emo da proizvodimo i da prodajemo. Ali moramo biti svesni ~iweni-
ce da postoje ograni~ewa i da je mnogo toga {to spre~ava da vojna indu-
strija bude ono {to je nekada bila. 

Dono{ewem Zakona o u~e{}u profesionalnih pripadnika VSCG u
mirovnim operacijama i drugih podzakonskih akata u toj oblasti,
dobili smo pravni okvir za izvr{avawe tog zadatka Vojske, defi-
nisanog Strategijom odbrane. Da li se ve} ove godine mo`e o~eki-
vati anga`ovawe na{ih jedinica u mirovnim misijama?
– U koje mirovne misije mislite da }e na{a vojska da ide? Vojska

ne mo`e da ide u mirovne misije neopremqena, i to svima mora biti ja-
sno. Odlazak u mirovne misije predstavqa, pre svega, odluku nadle-
`nih dr`avnih organa, prvenstveno Skup{tine dr`avne zajednice, ali
oni moraju shvatiti da ja po toj odluci ne `elim da {aqem pripadnike
Vojske sa automobilima starim po 10 i vi{e godine, bez odgovaraju}e
za{tite, naoru`awa, sredstava veze. Mi jesmo kadrovski osposobqeni
za te misije, imamo obu~en kadar, koji sa odre|enom doobukom mo`e da
zadovoqi tra`ene kriterijume, ali materijalno nismo spremni – i to
mora svima da bude jasno. 

U vi{e navrata pomiwali ste da `elite da vratite stari sjaj na-
{oj vojsci. Mnogi su Vas pogre{no razumeli. Na {ta ste ta~no mi-
slili?
– Nedavno sam ~uo u skup{tini stav jednog {kolovanog ~oveka, koji

je rekao da sam ga razo~arao {to ̀ elim da vratim stari sjaj Vojsci, i to
onoj kojoj je jedina du`nost bila da brani mar{ala. Ja ne mogu sa wim da
polemi{em. Ako on smatra da je ova vojska samo nastavak one koja je bi-
la posle 1945, onda on ne zna {ta je vojska. Ne zna da ova vojska nasta-
vqa tradicije one vojske koja je uradilo to {to nijedna pre we nije – na-
pustila svoju teritoriju, pa se na wu pobedni~ki vratila, i pri tom pod-
nela najve}e `rtve prelaze}i preko Albanije. On ne shvata da tu vojsku
~ine i vojvode Stepa Stepanovi}, @ivojin Mi{i}, Vojvoda Putnik, i dru-
gi koji su u jednom trenutku pokazali kako se bori za ~ast i ~est i dosto-
janstvo dr`ave, i naroda, i gra|ana koji `ive u woj. On ne shvata da je
ova vojska i posle 1945. imala briqantnih rezultata i iz we su iznikle
svetski priznate ustanove, kao {to su Vojnotehni~ki institut, Vojnomedi-
cinska akademija, Ansambl ”Stanislav Bini~ki“, i druge. Mnogi to `ele
danas da rasture u ime reforme. U ime koje reforme? Koja reforma na-
la`e da se rasturaju institucije od nacionalnog ugleda? 

Slavoqub M. MARKOVI]
Mira [VEDI]

Snimio Goran STANKOVI]
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OFICIRI NOVOG DOBA
– Na{i savremeni oficiri nisu qudi koji }e uzeti to-

pove, grmeti i ve`bati u okolini Beograda. Oni moraju da se
usavr{avaju u velikim svetskim centrima, da govore strane
jezike i imaju prijateqe i kolege {irom sveta.


